

► Le podium de l'Omega Master 2011 : MM.  
Martine Kaymer 2<sup>e</sup>, Thomas Bjørn 1<sup>er</sup>, Rory  
McIlroy et Jamie Donaldson 3<sup>e</sup> ex aequo.



## OMEGA EUROPEAN MASTER 2011

- par Jacques Houriet -

# Bjørn éclipse les

# stars

LA 77<sup>E</sup> ÉDITION DE  
L'OPEN DE SUISSE,  
ALIAS L'OMEGA  
EUROPEAN MASTERS,

EST REVENUE AU PLUS OPPORTUNISTE DES PROS, À DÉFAUT DU PLUS TALENTUEUX. CAR SI LE  
DANOIS THOMAS BJØRN EST INCONTESTABLEMENT DOUÉ, SES ADVERSAIRES DE 2011 ÉTAIENT  
CARRÉMENT TALENTUEUX! THE 77TH EDITION OF THE SWISS OPEN, ALIAS THE OMEGA  
EUROPEAN MASTERS, WAS WON BY THE MOST OPPORTUNIST OF THE PROS, RATHER THAN BY  
THE MOST TALENTED. FOR, EVEN THOUGH THE DANE, THOMAS BJORN, IS UNQUESTIONABLY  
GIFTED, HIS 2011 OPPONENTS WERE QUITE FRANKLY VERY TALENTED!

On en attendait beaucoup de cet Open! De mémoire de spectateur, on devait remonter loin dans les années pour trouver un millésime avec autant de têtes d'affiche, autant de membres du Top 10 mondial et autant de joueurs charismatiques. Un seul des noms qui vont suivre suffit généralement à faire le bonheur d'un organisateur d'une épreuve du PGA European Tour. C'était donc Byzance pour Yves Mittaz, le «Monsieur Loyal» du «cirque vert» du Haut-Plateau valaisan...

### 54'100 spectateurs!

Rory McIlroy, Lee Westwood, Martin Kaymer, Darren Clarke, Eduardo et Francisco Molinari, Matteo Manassero et le tenant du titre, Miguel Angel Jimenez! Du lourd, du très lourd pour une édition 2011, qui se trouvait être par ailleurs

The Open gives rise to great expectations! From a spectator's point of view, you would have to go back many years to find a vintage with so many top of the bill celebrities, so many members of the Top 10 world players and just as many charismatic golfers. Just one of the following names would normally be sufficient to delight the organiser of a PGA European Tour event. It was, therefore, Byzantium for Yves Mittaz, the "Monsieur Loyal" of the "green circus" on the Valais Haut Plateau...

### 54,100 spectators!

Rory McIlroy, Lee Westwood, Martin Kaymer, Darren Clarke, Eduardo and Francisco Molinari, Matteo Manassero and the title holder, Miguel Angel Jimenez! Awesome, absolutely awesome for the 2011 edition, which was moreover the first

la première épreuve qualificative de la prochaine Ryder Cup 2012, disputée aux Etats-Unis en septembre prochain. C'est logiquement à l'une de ces vedettes que la victoire aurait dû revenir. Mais c'était sans compter avec la forme «olympique» – on peut le dire maintenant que le golf va retourner aux JO en 2016! – de Thomas Bjørn, sorte de Buster Keaton du golf européen. Il faut dire que le grand Danois est plutôt avare de sourires et qu'il est à l'opposé d'un Jimenez, d'un Clarke ou d'un McIlroy, toujours prêts à communiquer avec les spectateurs.

Mais le public n'a pas tenu rigueur à Bjørn de ne pas exprimer d'allégresse, du moins tant qu'il était sur le terrain. Ils furent en effet quelque 54'100 fanatiques à arpenter le parcours Severiano Ballesteros pour suivre le tournoi, établissant un nouveau record pour l'Omega European Masters.

### Grand spectacle!

Affiche exceptionnelle, conditions météorologiques favorables, il fallait encore du suspense pour motiver les plus sceptiques à venir en Valais. Et il y en eut, puisque l'on trouvait au leaderboard du dernier tour plusieurs favoris, dont Westwood, Kaymer et McIlroy. Mais au fil de la journée et des prestations en dents de scie des cracks, c'est bien le grand Danois qui venait coiffer tout le monde au poteau. Et avec la manière! Vainqueur la semaine précédente en Ecosse, il doublait donc la mise sur un parcours totalement différent, en signant la meilleure carte de la semaine (62), ponctuée d'un eagle et de deux birdies sur les quatre derniers trous... Avec trois victoires sur le circuit européen 2011, Thomas Bjørn aurait dû être considéré avec plus d'égards par les pronostiqueurs, qui ne lui donnaient qu'une chance sur 30 de s'imposer en début de semaine!

### Des Suisses, en forme

Pour les spectateurs suisses, la cerise sur le gâteau a été déposée par trois compatriotes: Julien Clément, Martin Rominger et Damian Ulrich ont en effet passé le cut. Et Damian le Zougois en a rajouté, figurant longtemps dans le Top 10 et occupant même, l'espace de quelques trous, la tête du tournoi, lors du troisième tour. Il s'agit du reste d'une première pour un joueur suisse dans l'histoire de l'European Masters! Sa 18e place finale n'enlève rien à sa formidable prestation, qui montre bien que sa victoire lors du Mémorial Olivier Barras du mois de juin n'était pas usurpée. Pourvu que les années se suivent et se ressemblent...

qualifying event for the next 2012 Ryder Cup, which is to take place in the USA next September. It was logically to one of these stars that the victory should have gone. But it was without taking into account Thomas Bjørn's "Olympic" form – we can say that now that golf will be figuring in the 2016 OG! – a kind of Buster Keaton of European golf. It has to be said that the tall Dane is not exactly generous with his smiles and is the opposite of players such as Jimenez, Clarke or McIlroy, who are always happy to communicate with the spectators. However, the public did not hold Bjørn's lack of expressing his jubilation against him, at least while he was on the golf course. There were, in fact, 54,100 enthusiasts treading the Severiano Ballesteros course in order to follow the tournament, establishing a new record for the Omega European Masters.

### A great show!

An exceptional star billing, a favourable weather forecast, only suspense was missing to motivate the most sceptical into coming to Valais. And even that was provided, as several favourites from the previous Tour figured on the leader board, among them Westwood, Kaymer and McIlroy. But over the course of the day of roller coaster performances, some cracks appeared and it was the Dane who pipped everyone at the post. And, what's more, with panache! Winner the previous week in Scotland, he doubled the stake on a totally different course, by signing the best card of the week (62), punctuated by an eagle and two birdies on the last four holes... With three victories on the 2011 European circuit, Thomas Bjørn should have been considered with more respect by the forecasters, who, at the beginning of the week, had only given him one chance in thirty to win.

### The Swiss on good form

For the spectators, the icing on the cake was provided by three compatriots: Julien Clément, Martin Rominger and Damian Ulrich did, in fact, pass the cut. Damian from Zoug topped it all by staying in the Top 10 for quite a while, even occupying the place of leader of the tournament for several holes in the third round. A first, in fact, for a Swiss player in the history of the European Masters! His final 18th placing does not detract from his formidable performance, which clearly shows that his victory during the Mémorial Olivier Barras in June was not usurped. Here's hoping that the years to come will be on a similar note...



► Le vainqueur de l'édition 2011, M. Thomas Bjørn.